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Ένα πραγματικό «Πανόραμα των Παραδοσιακών Φορεσιών της Ελλάδας» αποτύπωσε με το φακό 

της πριν από δέκα περίπου χρόνια η διεθνώς αναγνωρισμένη φωτογράφος Καλλιόπη. Το εγχείρημα 

αυτό δεν θα είχε γίνει δυνατόν αν δεν υπήρχε η πολυεπίπεδη στήριξη και τεχνογνωσία του Λυκείου 

Ελληνίδων. Θελήσαμε να μάθουμε περισσότερα για την κλασική και συλλεκτική αυτή έκδοση και να 

τα μοιραστούμε με όλους εσάς. Ζήτηση και συζήτηση ελπίζουμε να συμβάλει στην επανέκδοση του 

ξεχωριστού αυτού Λευκώματος. 

Η ΛΑΜΨΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΠΑΡΑΔΟΣΗΣ
«Παραδοσιακές Φορεσιές» 

 Ένα Κλασικό Λεύκωμα με τη μοναδική ματιά της Καλλιόπης
Του Πάνου Α. Παπαδολιά
Φωτογραφίες: Καλλιόπη

Έχει δουλέψει στα μεγάλα Κέντρα της Μόδας. Ως φωτογράφος μόδας 
έχει δημιουργήσει αξέχαστα εξώφυλλα και editorials. Ήταν τo 2004 που 
ωρίμασε μέσα της μια ιδέα - στοίχημα. Με τη βοήθεια, την τεχνογνωσία 
και το πολύτιμο βεστιάριο του Λυκείου Ελληνίδων δημιούργησε ένα 
λεύκωμα που θεωρείται, σήμερα πια, κλασικό. Φέρνουμε στο προσκή-
νιο την έκδοση «Παραδοσιακές Φορεσιές» και συζητάμε με τη διεθνή, 
μα πάνω απ’ όλα Ελληνίδα, φωτογράφο Καλλιόπη για την ιδέα της 
να αποτυπωθεί ο πλούτος της Ελληνικής Παράδοσης σαν «ένα χρέος 
αλλά κι ένα δώρο στα νιάτα αυτού του τόπου που πρέπει να συνδε-
θούν ξανά με τις ρίζες τους».

Καλλιόπη, έχεις ζήσει και γνωρίσει πολύ καλά εκ των έσω το χώρο της Μόδας εργαζόμενη στα 
διεθνή της κέντρα. Προσαρμόστηκες, δούλεψες σκληρά, πέτυχες πατώντας γερά στις δικές σου 
δυνάμεις και στην ταυτότητά σου. 

 Από μικρή είχα μάθει να βασίζομαι στις δυνάμεις μου. Και το πάθος μου με τη Μόδα ξεκί-
νησε από τα πολύ παιδικά μου χρόνια. Ήμουν προικισμένη με γρήγορη αντίληψη, καλό μάτι και ακό-
ρεστη δίψα για μάθηση και εικόνες. Για το ωραίο. Ποτέ δεν ήμουν το κλασικό μελετηρό παιδί. Αυτά 
όμως με τα οποία ήμουν οπλισμένη μου άνοιξαν το δρόμο. Και πρέπει να σου πω ότι όλα ήρθαν πολύ 
φυσικά. Σχεδόν αβίαστα. Το εξωτερικό κάποια στιγμή ήταν μονόδρομος. Δεν το σκέφτηκα ποτέ ως 
μια επιλογή που μου δημιουργούσε δέος. Απλά τόλμησα. Και εκεί, μιλώντας σίγουρα για το χώρο της 
Μόδας αλλά, ας μην το περιορίσουμε μόνο σε αυτό, αν έχεις πραγματικό ταλέντο αυτό δεν υπάρχει 
περίπτωση να μη σου αναγνωριστεί. Για μένα η πύλη ήταν το Μιλάνο και η ευκαιρία η γνωριμία με τη 
διευθύντρια της Ιταλικής Vogue. Ένα πολύ δημιουργικό περιβάλλον που μου έδωσε σημαντικές ευ-
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Aργοσαρωνικός, Σαλαμίνα  |  Σμαράγδα Καρύδη 
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καιρίες. Το όνομά μου άρεσε πραγματικά και το Calliope έγινε πλέον υπογραφή μου. Πέρα όμως από 
το Ελληνικότατο όνομά μου, η Ελλάδα πάντα υπήρχε και υπάρχει μέσα μου και πάντα αντανακλούσε 
και αντανακλά στη δουλειά μου.

Η δημιουργία του λευκώματος «Παραδοσιακές φορεσιές» ξάφνιασε. Είναι, αναμφίβολα, ένα 
έργο ωριμότητας, κατασταλάγματος αλλά και νοσταλγίας. Πώς προέκυψε η ιδέα για τη δημι-
ουργία του;
 Πρέπει να σου πω πως έφυγα από την Ελλάδα νωρίς, 16 ετών. Ένα μεγάλο κομμάτι της ψυ-
χής μου, λοιπόν, ποτέ δε «χόρτασε Ελλάδα» και πάντα, όπου και να βρισκόμουν ένιωθα κατά καιρούς 
έντονη τη νοσταλγία για τον τόπο μου. Υπήρχαν ωστόσο έντονα ριζωμένες εικόνες και αισθήσεις που 
καθόρισαν εμένα και τη δουλειά μου. Θυμάμαι χαρακτηριστικά σε παιδική ηλικία να παρακολουθώ με 
την οικογένειά μου παραστάσεις στο Θέατρο «Δώρας Στράτου». Το θέαμα εκείνο με είχε συνεπάρει 
πραγματικά. Οι φορεσιές, η μουσική, η αλήθεια και η δύναμη που έβγαζαν.

Η καθοριστική δύναμη που έχουν οι επιρροές στο μεγάλωμά μας. Μέγα κεφάλαιο. Το περιβάλ-
λον που μεγάλωσες σου έδωσε ερεθίσματα σε σχέση με αυτό που λέμε Ελληνική Παράδοση; 
 Όχι με ένα συστηματοποιημένο τρόπο που ενδεχομένως υπονοείς. Η Ελλάδα, η Παράδοση, 
η τεράστια Κληρονομιά μας τρύπωνε με πιο ανυποψίαστο τρόπο. Η καταγωγή μου και οι ρίζες μου 
έπαιξαν το ρόλο τους. Αλεξάνδρεια της Αιγύπτου, Κέρκυρα, Μάνη. Θυμάμαι έντονα στο περιβάλλον 
μου τις κερκυραϊκές φορεσιές αλλά και γενικότερα την εντύπωση που μου προκαλούσαν οι παραδο-
σιακές φορεσιές. Τα κοσμήματα, τα κεντήματα, τα ρούχα και τα αξεσουάρ, την ύφανση που δεν είχε 
μόνο αψεγάδιαστη τεχνική. Είχε, και φυσικά πάντα θα έχουν μέσα τους, Ιστορία, αγάπη, μεράκι. Αυτά 
όλα ξεπερνούν κατά πολύ την επιφανειακή διάσταση της Μόδας. Είναι κουλτούρα. Είναι Πολιτισμός. 
Είναι ο Πολιτισμός μας. Όλα αυτά δημιούργησαν εγγραφές μέσα μου και πρέπει να σου πω πως έμει-
ναν βαθιά χαραγμένα.
Κάποια στιγμή η ιδέα και ενδεχομένως μια ανάγκη ωρίμασαν. Δεν μπορούσα παρά να οδηγηθώ στο 
Λύκειο Ελληνίδων. Η δουλειά που έχουν κάνει είναι εκπληκτική. Είναι κιβωτός όλου αυτού του κομ-
ματιού του Ελληνικού Πολιτισμού. 

Δημιουργώντας τις φωτογραφίες για τις ανάγκες του λευκώματος «Παραδοσιακές Φορεσιές» 
πάντρεψες το χτες με το σήμερα με πολλούς τρόπους. Ποιο ήταν το σκεπτικό σου;

Στερεά Ελλάδα, 
Μεσολόγγι 

Αιτωλοακαρνανίας 
 |  Νίκος Αλιάγας

Μακεδονία, Βόιο Κοζάνης 
| Ορσαλία Παρθένη & 

Δήμητρα Ματσούκα

Κρήτη, Ανώγια  
| Κων/νος Μαρκουλάκης
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 Ένα στοιχείο κλειδί και προφανώς κάτι απολύτως πρωτότυπο ήταν η επιλογή για το ποιοι 
θα φωτογραφηθούν μέσα σε αυτές τις εκπληκτικές φορεσιές. Συνειδητά απέφυγα τα μοντέλα και 
μια άψυχη ωραιοποίηση και κινήθηκα στο στενό και το ευρύτερο περιβάλλον μου για να βρω τους 
σωστούς ανθρώπους που θα έδιναν σάρκα και οστά στο όραμά μου. Λόγω δουλειάς και γνωριμιών 
αρκετοί από τους ανθρώπους που γνωρίζω είναι επώνυμοι. Ή καλύτερα ας τους πούμε «διάσημους». 
Από τη μία ήθελα να μείνω πιστή στην ιδέα αληθινών ανθρώπων ενώ από την άλλη ήθελα και να 
τραβήξω την προσοχή. Είναι λογικό που τον πρώτο λόγο είχαν σε αυτό το έργο οι ηθοποιοί. Λυδία 
Κονιόρδου, Κωνσταντίνος Μαρκουλάκης, Αλέξης Γεωργούλης, Καρυοφυλλιά Καραμπέτη, Μαρία 
Ναυπλιώτου. Και άλλοι. Πολλοί άλλοι. Όμως και άνθρωποι της μόδας όπως η Κάτια Ζυγούλη, και 
πολιτικοί όπως η Ντόρα Μπακογιάννη, ακόμα και πολύ προβεβλημένοι Έλληνες όπως ο Νίκος Αλιά-
γας και ο Σάκης Ρουβάς ενδύθηκαν παραδοσιακές φορεσιές μετά χαράς. Μεγάλοι και μικροί, γνωστοί 
και άγνωστοι, ένα ζωντανό πάντρεμα, μια «Εθνική Ελλάδος»,  όπου αυτό που τους ένωνε θα ήταν η 
Παράδοση.

Φυσικά όλο αυτό το εγχείρημα δε θα μπορούσε να υλοποιηθεί χωρίς τη στήριξη του Λυκείου 
Ελληνίδων.

Ούτε λόγος! Η γνώση τους, η σπουδή με την οποία ερευνούν και διαφυλάσσουν τα πάντα είναι μονα-
δική, η υποστήριξή τους στάθηκε κάτι εκπληκτικό. Για μένα ήταν ένα όνειρο. Κάτι που ξεκίνησε στα 
παιδικά μου χρόνια,  βρήκε την ολοκλήρωσή του και την τελειοποίησή του μέσα από το Λεύκωμα 
και τη δημιουργία του. Προσωπικά έμαθα πάρα πολλά μέσα από αυτή την εμπειρία. Στοιχεία για τις 
στολές από τη μια άκρη της Ελλάδας ως την άλλη. Τι πάει με τι. Ατέλειωτος ο πλούτος και οι λεπτο-

Θράκη, Σαρακατσάνα  |  Ντόρα Μπακογιάννη
Φουστανέλα, αστική ενδυμασία  |  Σάκης Ρουβάς

Ανατολική Θράκη, Ζαλούφι  |  Ιοκάστη Ζουράρη
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μέρειες. Πιστεύω ακράδαντα και το διατυπώνω, μήπως 
εισακουστεί, ότι όλο αυτό το Κεφάλαιο της Πολιτιστι-

κής μας Κληρονομιάς πρέπει να το διδασκόμαστε 
στα σχολεία. Δεν έχουμε μόνο άγνοια αλλά και 

στρεβλή άποψη για όλο αυτό το κομμάτι του 
Ελληνικού Πολιτισμού. Ώρα να το ξαναδούμε 

με άλλη ματιά.

Οι επώνυμοι που βρέθηκαν απροσδόκη-
τα ντυμένοι με  παραδοσιακές φορεσιές 
μπροστά στο φακό σου πώς λειτούργη-
σαν; Βρήκες να «συνδέονται» ουσια-
στικά με το όραμά σου ή ήταν απλώς 
«συνεπείς επαγγελματίες;»
 Η αλήθεια είναι πως αρκετοί στην 
αρχή δεν το κατάλαβαν. Δεν το ένιωσαν 
αυτό για το οποίο τους μιλούσα. Δε σου 
κρύβω ότι ξεπήδησε και κάποιος φόβος 
μήπως φανούν γραφικοί. Έχει καλλιεργη-
θεί και ριζώσει τόσο έντονη ξενομανία που 
πρέπει να καταβάλουμε προσπάθεια  για να 

συνδεθούμε με το φυσικό μας. Το δικό μας. 
Προσπάθησα λοιπόν, ειδικά με κάποιους, να 

τους εξηγήσω ότι κάνουμε λειτούργημα. Κάτι 
πολύ σοβαρό και δυνατό και κάτι που θα αντέ-

ξει μέσα στο Χρόνο. Με τη σιγουριά που μας έδι-
νε η στήριξη του Λυκείου Ελληνίδων προσπαθού-

σαμε να φρεσκάρουμε στην μνήμη των Ελλήνων τη 
δύναμη και την αξία της Κληρονομιάς μας. Βέβαια 

η φαντασία δεν περισσεύει. Οπότε μόλις άρχισαν να βλέ-
πουν τις πρώτες Polaroid από το ερευνητικό στάδιο της 

δουλειάς μου, εκείνη την ίδια στιγμή άρχισε μια μετα-
στροφή. Μπορούσαν, πλέον, να αντιληφθούν πλήρως 

τις διαστάσεις αυτού που πηγαίναμε να κάνουμε.

Μπήκε πια ένα στοιχείο ενθουσιασμού στο όλο 
σχέδιο.
 Ο ενθουσιασμός ο δικός μου και των αν-
θρώπων του Λυκείου Ελληνίδων έγινε και 
δικός τους. Και ενώ μέχρι ενός σημείου τα πι-
έζαμε τα πράγματα, από εκείνη τη στιγμή άρ-
χισαν να σπάνε τα τηλέφωνα, να παίρνουν άν-
θρωποι οι οποίοι επέμεναν να ενταχθούν στο 
σχέδιο και να φωτογραφηθούν. Πήραν εκείνοι 
την πρωτοβουλία. Ξέρεις, αυτή η διάσταση της 
μεταστροφής γινόταν ακόμα πιο έντονα ορατή, 

από τη στιγμή που έφεραν επάνω τους τη φο-
ρεσιά. Θυμάμαι συμμετέχοντες να αποκτούν μια 

δύναμη και μια αρχοντιά, τις γυναίκες να λάμπουν, 
ένα αίσθημα διακριτικής υπερηφάνειας να τους 

συνδέει και με τη σειρά μου και εμένα μαζί τους. Στο 
τέλος, ήμασταν όλοι ξετρελαμένοι με αυτό που στήναμε.
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Μέσα και από αυτό το ιδιαίτερο έργο βίωσες την υπερπροσπάθεια που πρέπει να κάνει αυτός που 
υπηρετεί ένα δημιουργικό επάγγελμα σε αυτή τη χώρα. Νιώθεις αισιόδοξη για την Ελλάδα και 
το μέλλον των δημιουργικών ανθρώπων εδώ, στο τόπο τους;
 Όχι και λυπάμαι που το λέω. Η σύγχρονη Ελλάδα ποτέ δεν στήριξε συστηματικά τα δημι-
ουργικά πεδία, την Τέχνη και ό,τι μπορεί να μπει σε μια ευρύτερη σφαίρα με κοινό παρονομαστή τη 
δημιουργικότητα. Περιοριστήκαμε στο να γίνουμε καλοί αντιγραφείς. Με εξαιρέσεις βεβαίως. Ωστό-
σο, επειδή τα πράγματα αλλάζουν και μπορούν να αλλάξουν, θέλω να σου πω ότι πιο έντονα παρά 
ποτέ νιώθω την ανάγκη να μεταδώσω τη γνώση μου στη νέα γενιά, να τους εμψυχώσω με τον τρόπο 
και την εμπειρία μου, να συνδεθώ με τα ταλέντα των νέων ανθρώπων γιατί πιστεύω ότι ταλέντα 
υπάρχουν και μάλιστα πληθωρικά. Η Τέχνη εξυψώνει τον άνθρωπο, κάνει τον ίδιο καλύτερο, κάνει 
την κοινωνία μας καλύτερη. Και η Τέχνη δεν μπορεί παρά να αντλεί από την ταυτότητά μας. Αυτή η 
ισοπέδωση και η ομογενοποίηση που επιχειρείται μέσω Παγκοσμιοποίησης είναι απλά αδιέξοδη. 

Επιμένεις λοιπόν Ελληνικά;
 Επιμένω Ελληνικά παντού και πάντα με ποιότητα και βλέποντας πάντα στην ουσία και όχι σε 
ρετρό θεώρηση του παρελθόντος μας. Ούτε έχοντας κλειστά τα αυτιά και τα μάτια μας. Προσωπικά 
αγαπώ και σέβομαι και άλλες κουλτούρες. Όμως δεν τις μπερδεύω με την αγάπη για την πατρίδα 
μου, τις αξίες μας και όλο αυτό που κουβάλησαν οι γονείς μας και οι παππούδες μας. Αυτή η μεγάλη 
κληρονομιά την οποία έχει τύχει να συνοψίσω σε μια λέξη. «Αρχοντιά».

Είτε το αντιλαμβάνεσαι είτε όχι είσαι trendsetter. Στο δημόσιο λόγο σου στρέφεις πάντα τα 
φώτα σου στην Ελλάδα. Το κάνεις και σήμερα. Θα έβλεπες τον εαυτό σου να την υπηρετεί μέσα 
από μια θέση, ένα ρόλο, ένα έργο από εδώ και εμπρός;
 Θα συνοψίσω τα πάντα στο ότι πρόθεσή μου είναι πια να ασχολούμαι με τα κοινά. Μέσα από 
τη δουλειά μου και όλη μου τη δράση, εντός και εκτός Ελλάδας, κάνω το καλύτερο που μπορώ για 
τον τόπο μου. Ίσως καταφέρω να κάνω περισσότερα και καλύτερα. Έχω πολλά όνειρα και ακόμα πιο 
πολλές ιδέες. Ίδωμεν. 

Αμαλία, αστική ενδυμασία  |  Παπαχρονοπούλου - Μπόταση Ελένη & Σοφία
Ήπειρος, Μέτσοβο  |  Λώρα Μεταξά, Δημήτρης Κοτζαμάνης, Αλεξάνδρα Κοτζαμάνη
Αργοσαρωνικός, Σπέτσες  |  Νόνη Δούνια, Παπαχρονόπουλος - Μπότασης Διονύσης
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Ας κλείσουμε αυτή την κουβέντα με το νέο σου βιβλίο. Το “Children of the light”. Το νιώσαμε 
σαν ένα portfolio – σύμβολο από τη στιγμή που εκδόθηκε σε μια συγκυρία που μοιάζει και η 
Ελλάδα να ξαναβγαίνει στο φως. Τι είναι η Ελλάδα για σένα;
 Θεωρώ τον εαυτό μου άνθρωπο διαισθητικό. Νιώθω έντονα πως η ψυχή μου ήταν αυτή 
που με καθοδήγησε να υλοποιήσω αυτή την ιδέα και το συγκεκριμένο βιβλίο. Είναι σαν να μου είπε 
«δείξε φως» γιατί, τελικά, η ίδια η Ελλάδα είναι φως. Είναι ο τόπος του φωτός. Και όχι μόνον αυτό. 
Τα παιδιά της Ελλάδας είναι το φως της. Ένιωσα ότι και μέσα από αυτό το νέο μου βιβλίο αλλά και το 
Λεύκωμα με τις Παραδοσιακές Φορεσιές αφιερώνω τα πάντα στα νέα παιδιά της Ελλάδας. Αυτά είναι 
το μέλλον μας. Τα νιάτα έχουν μέσα τους την υπόσχεση και αυτό είναι κάτι που με συγκινεί. Νιώθω 
ότι τους οφείλω και θέλω με αυτό τον τρόπο να τα εμψυχώσω και να τα βοηθήσω να στραφούν στη 
σωστή κατεύθυνση.

Είσαι μια διεθνώς αναγνωρισμένη φωτογράφος και δημιουργός Εικόνων. Το Υπουργείο Του-
ρισμού σου ζητά να κάνεις τη διεθνή καμπάνια για την προβολή της Ελλάδας. Project ζωής ή 
σουρεαλιστικό σενάριο;
 Έχοντας δουλέψει σκληρά πιστεύω ότι στο εξωτερικό η δουλειά μου έχει αναγνωριστεί 
δικαιώνοντας πλήρως το δόσιμό μου σε αυτή. Στη χώρα μου τα πράγματα είναι αλλιώς. Απλοί, κα-
θημερινοί άνθρωποι που βλέπουν τη δουλειά μου τυπωμένη, πολύ συχνά θα μου πουν τον καλό 
τους λόγο. Στα πιο υψηλά επίπεδα υπάρχει μια παρεΐστικη ατμόσφαιρα και ένας εγωκεντρισμός που 
δεν μου αφήνουν χώρο. Μέχρι σήμερα δεν έχω γίνει αποδέκτης τέτοιων προτάσεων παρόλο που 
θα το ήθελα πολύ. Εκεί στις αρχές της δεκαετίας του ’30, μόλις πρωτοδημιουργήθηκε ο ΕΟΤ, κάτι 
απολύτως πρωτοποριακό για την εποχή, εμπιστεύτηκαν την Nelly’s για να δημιουργήσει την πρώτη 
αφίσα, με θέμα φυσικά τον Παρθενώνα. Το ξέρω, το έχω σημειώσει και το έχω στο μυαλό μου γιατί 
η δημιουργία μιας καμπάνιας για την Ελλάδα ήταν και είναι για μένα ένα όνειρο. Με την καλή έννοια. 
Πιστεύω ότι κάποια στιγμή θα πραγματοποιηθεί. Όταν σε θέση κλειδί μπουν επιτέλους άνθρωποι με 
παιδεία και όραμα. Αρκετά με τους άμουσους και τους άσχετους. Έχω μάθει όμως, στην τελική, πως 
είναι συνεχής η μάχη για να κάνεις τα όνειρά σου πραγματικότητα.

Το βιβλίο «Παραδοσιακές Φορεσιές – Λύκειον των Ελληνίδων» από τις εκδόσεις «Φερενίκη» [έκ-
δοση: Μάρτιος 2004] έχει εξαντληθεί στον εκδότη. Θα μπορέσετε ωστόσο να το βρείτε μέσω Δια-

δικτύου από συγκεκριμένα βιβλιοπωλεία. Το Λεύκωμα μπορείτε σίγουρα να προμηθευθείτε από το 
Πωλητήριο του Λυκείου των Ελληνίδων, Δημοκρίτου 7Α Αθήνα, τηλ. 210.3611607.

Το νέο Λεύκωμα της Καλλιόπης, «Children of the light», μπορείτε να το προμηθευθείτε από το κα-
τάστημα της φωτογράφου, «QueenCalliope», Ηροδότου 9, Κολωνάκι – Αθήνα, τηλ. 210-7211821. 
Επίσης από όλα τα μεγάλα βιβλιοπωλεία και από το Amazon.

[ ΝΕΟ ] Calliope
Children of the light


